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Prof. Marcin Nowotny ukończył 
studia na Wydziale Chemii UW, sto-
pień doktora uzyskał w 2002 roku w 
Instytucie Biologii Doświadczalnej 
im. Nenckiego PAN w Warszawie, 
a habilitację jedenaście lat później w 
Instytucie Biochemii i Biofizyki PAN 

w Warszawie. Tytuł profe-
sora otrzymał w 2020 roku. 
W latach 2003–2008 laure-
at nagrody FNP pracował 
w Narodowych Instytu-
tach Zdrowia w Bethesda 
w USA. W roku 2008 zo-
stał szefem Laboratorium 
Struktury Białka w Mię-
dzynarodowym Instytucie 
Biologii Molekularnej i Ko-

mórkowej w Warszawie, po wygra-
niu, po wygraniu międzynarodowego 
konkursu.

Badania prof. Marcina Nowotnego 
dotyczącą zależności pomiędzy struk-

turą a funkcją białek prze-
twarzających kwasy nu-
kleinowe – DNA i RNA. Są 
to białka, które uczestniczą 
w syntezie, przetwarzaniu 
oraz utrzymaniu stabilno-
ści kwasów nukleinowych. 
Prace Profesora wnoszą 
fundamentalny wkład w 
poznanie molekularnych 
mechanizmów powstawa-

nia uszkodzeń DNA oraz ich napra-
wy. Za badania w tym obszarze otrzy-
mał nagrodę Fundacji na rzecz Nauki 
Polskiej 2022. Laureat opisał struktu-

rę, scharakteryzował funk-
cję i wyjaśnił mechanizm 
działania kilku kluczo-
wych dla biologii komórki 
białek i kompleksów biał-
kowych, które wchodzą 
w interakcje z kwasami 

nukleinowymi i uczestniczą w napra-
wie DNA. Wyniki tych prac zostały 
opisane w licznych publikacjach na-
ukowych wysoko cytowanych.

Jedną z grup enzymów uczest-
niczących w naprawie DNA, którą 

W  Ś W I E C I E  N A U K  B I O

Po raz trzydziesty pierwszy Fun-
dacja na rzecz Nauki Polskiej przy-
znała swoje Nagrody; najważniejsze 
wyróżnienie naukowe w Polsce. Lau-
reatami zostało trzech wybitnych 
uczonych – prof. Marcin Nowotny, 
prof. Bartosz Grzybowski, prof. 
Adam Łajtar.

Prof. Marcin Nowotny 
(Fot. 1) z Międzynarodo-
wego Instytutu Biologii 
Molekularnej i Komórko-
wej w Warszawie otrzy-
mał Nagrodę Fundacji na 
rzecz Nauki Polskiej 2022 
w obszarze nauk o życiu 
i o Ziemi za wyjaśnienie 
molekularnych mechanizmów roz-
poznawania uszkodzeń DNA oraz 
ich naprawy.

Prof. Bartosz Grzybowski (Fot. 2) 
z Instytutu Chemii Organicznej PAN 
w Warszawie i Ulsan Na-
tional Institute of Science 
and Technology w Ulsan 
w Republice Korei otrzy-
mał Nagrodę Fundacji na 
rzecz Nauki Polskiej 2022 
w obszarze nauk chemicz-
nych i o materiałach za 
opracowanie i empirycz-
ną weryfikację algoryt-
micznej metodyki plano-
wania syntezy chemicznej.

Prof. Adam Łajtar (Fot. 3) z Wy-
działu Archeologii Uniwersytetu 
Warszawskiego otrzy-
mał Nagrodę Fundacji na 
rzecz Nauki Polskiej 2022 
w obszarze nauk humani-
stycznych i społecznych za 
interpretację źródeł epi-
graficznych, ukazującą re-
ligijne i kulturowe aspekty funkcjo-
nowania średniowiecznych społecz-
ności zamieszkujących Dolinę Nilu.

W obszarze nauk matematyczno-
-fizycznych i inżynierskich Nagrody 
2022 nie przyznano.

opisał prof. Marcin Nowotny, są tzw. 
resolwazy, czyli białka zaangażowa-
ne w jedną ze ścieżek naprawy DNA 
– tak zwaną rekombinację homolo-
giczną DNA. Jest to ważny proces, 
zachodzący w komórkach wszystkich 
organizmów zawierających DNA, od 
wirusów po ludzi, polegający na wy-
mianie pewnych fragmentów DNA 
pomiędzy dwoma homologicznymi 
(podobnymi lub identycznymi) czą-
steczkami tego kwasu. Rekombina-
cja homologiczna jest uniwersalnym, 
wszechobecnym mechanizmem sto-
sowanym przez komórki m.in. do 
dokładnej naprawy pęknięć obu nici 
DNA, które są wyjątkowo niebez-
pieczne dla komórki. Aby spełniła 
swoje zadania, rekombinacja homo-
logiczna nie może być niedokładna 
ani powodować mutacji. Prof. Marcin 
Nowotny zbadał i scharakteryzował 
strukturę i funkcję, uczestniczącej w 
rekombinacji homologicznej, resolwa-
zy bakteryjnej o nazwie RuvC. Bada-
nia te doprowadziły do zrozumienia 
mechanizmu działania tego enzymu, 
które polega na koordynowaniu na-
cięć w niciach DNA.

Białka biorące udział w naprawie 
DNA, opisane przez prof. Nowotne-
go, to m.in. nukleazy – enzymy roz-
cinające nić DNA – o nazwach SLX1 
oraz Rad2, działające w komórkach 
eukariotycznych. Nukleaza Rad2 za-
angażowana jest w wycinanie frag-
mentu DNA zawierającego uszko-
dzenie. Liczba i zakres białek scha-
rakteryzowanych przez laureata jest 
imponujący.

W swoich badaniach prof. Nowot-
ny do określania struktury białek i ich 
kompleksów z DNA wykorzystuje 
najnowsze metodologie biochemiczne 
w połączeniu z krystalografią rentge-
nowską a ostatnio także mikroskopią 
elektronową w reżimie kriogenicz-
nym (cryo-EM).

Badania naukowe, dotyczące dzia-
łania białek naprawiających DNA, nie 

Fot. 1. Prof. Marcin Nowotny

Fot. 2. Prof. Bartosz Grzybowski

Fot. 3. Prof. Adam Łajtar
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tylko zwiększają nasze zrozumienie 
tego, co dzieje się wewnątrz komó-
rek, ale mają też duże znaczenie prak-
tyczne. Ponieważ uszkodzenia DNA 
przyczyniają się do powstawania i 
rozwoju m.in. nowotworów i cho-
rób neurozwyrodnieniowych, białka 
naprawiające te uszkodzenia i utrzy-
mujące stabilność genomu, mogą stać 
się celami do tworzenia leków, sku-
tecznych w leczeniu tych chorób. Z 
drugiej strony, wiadomo że komórki 
nowotworowe mają zakłócone me-
chanizmy naprawy DNA, przez co są 
bardziej wrażliwe na jego uszkodze-
nia, nie potrafią sobie z nimi radzić 
i umierają. Wiele z obecnie stosowa-
nych leków przeciwnowotworowych 
uszkadza DNA i w ten sposób dopro-
wadza do śmierci komórek nowotwo-
rowych. Możliwość jeszcze mocniej-
szego zablokowania mechanizmów 
naprawczych w komórkach nowo-
tworowych, zwiększyłaby skutecz-
ność działania leków onkologicznych. 
Jest to stosunkowo nowa koncepcja 
i obiecująca ścieżka rozwoju leków 
przeciwnowotworowych, w którą cel-
nie wpisują się badania prowadzone 
przez prof. Marcina Nowotnego.

Dorobek naukowy Profesora był 
wyróżniony m.in. Nagrodą Prezesa 
Rady Ministrów za pracę doktor-
ską (2003), EMBO Installation Grant 
(2003), Early Career Scientist Award, 
Howard Hughes Medical Institute 
(2012), Krzyżem Kawalerskim Orde-
ru Odrodzenia Polski (2013) oraz sty-
pendium Academia Europaea Burgen 
Scholar (2013). W marcu 2020 roku 
prof. Nowotny wraz z 18 partnerami 
z Europy otrzymał grant Exscalate-
4CoV z programu Horyzont 2020 na 
poszukiwanie skutecznej terapii prze-
ciwko wirusowi SARS-CoV-2. Prof. 
Nowotny angażuje się w organizację 
nauki w Polsce: w latach 2018–2020 
pełnił funkcję członka, a następnie 
przewodniczącego Komitetu Polity-
ki Naukowej przy Ministrze Nauki 
i Szkolnictwa Wyższego. Jest także 
członkiem międzynarodowych to-
warzystw naukowych: Academia 
Europaea czy European Molecular 
Biology Organization. Jest laureatem 
programów Fundacji na rzecz Nauki 
Polskiej: START, Idee dla Polski, Sty-
pendia Konferencyjne oraz TEAM.

Prof. Bartosz Grzybowski ukoń-
czył studia chemiczne na Uniwersy-

we, spośród dotychczasowych odkryć 
prof. Bartosza Grzybowskiego doty-
czą komputerowo zaplanowanej syn-
tezy organicznej oraz wykorzystania 
sztucznej inteligencji do przewidy-
wania przebiegu reakcji chemicznych 
i odkrywania nowych związków, 
mogących znaleźć zastosowanie jako 
leki. Za to osiągnięcie prof. Grzybow-
ski został uhonorowany Nagrodą 
Fundacji na rzecz Nauki Polskiej 2022.

Prof. Grzybowski należy do na-
ukowców, którzy zdecydowali, że 
nadszedł czas na wykorzystanie me-
tod obliczeniowych i opracowanie 
narzędzi, które mogą przewidzieć re-
alne i wyraźnie lepsze drogi do synte-
zy trudnych cząsteczek organicznych. 
Ideę tę rozwijał przez kilkanaście 
lat, do stworzenia oprogramowania 
Chematica oraz Allchemy, opartego 
o teorię sieci, sztuczną inteligencję i 
głębokie uczenie maszynowe (deep 
learning), jak również elementy che-
mii kwantowe. Programy gromadzą 
i uczą się ogromnej liczby typów re-
akcji chemicznych i ich powiązań, a 
następnie znajdują optymalne ścież-
ki syntezy pożądanych związków. 
Dzięki dostępowi do katalogów firm 
produkujących związki chemiczne, 
algorytmy te są m.in. w stanie wska-
zać drogę najprostszej syntezy kon-
kretnego złożonego związku z tanich 
i łatwo dostępnych substratów, jak 
również potrafią zaplanować synte-
zy bardzo skomplikowanych i nigdy 
przedtem nieotrzymanych związków 
naturalnych, a dla wcześniej syntezo-
wanych cząsteczek, potrafią wskazać 
rozwiązania „obchodzące” istniejące 
patenty. Metodyka opracowana przez 
prof. Grzybowskiego sprzyja ekono-
mizacji całego procesu.

Prof. Bartosz Grzybowski zbudo-
wał systemy Chematica i Allchemy i 
eksperymentalnie pokazał, że możli-
we jest komputerowe, automatyczne 
planowanie syntezy związków orga-
nicznych; osiągnięcie ponadakade-
mickie. Oprogramowanie stworzone 
przez Laureata i zespół w ICHO PAN 
jest stosowane w przemyśle, i obecnie 
wykorzystywane w najmniej 30 glo-
balnych firmach chemicznych i far-
maceutycznych.

Największymi, praktycznymi war-
tościami opracowanej przez prof. Bar-
tosza Grzybowskiego metodologii, 

tecie Yale w Stanach Zjednoczonych, 
tamże w 2000 roku doktoryzował się 
na Uniwersytecie Harvardzkim, i w 
kolejnych latach pracował w USA na 
coraz wyższych stanowiskach nauko-
wych na Uniwersytetach Harvarda 
i Northwestern. W 2014 roku objął 
stanowisko profesora (Distinguished 
Profesor) chemii w UNIST – Ulsan 
National Institute of Science and 
Technology i został kierownikiem 
grupy badawczej w Instytucie Nauk 
Podstawowych (IBS, Institute for Ba-
sic Science) w Korei. Od 2014 roku 
Profesor nadzoruje prace laborato-
rium badawczego w Instytucie Che-
mii Organicznej PAN w Warszawie.

Prof. Bartosz Grzybowski został 
wyróżniony najważniejszymi amery-
kańskimi i europejskimi nagrodami 
naukowymi dla najwybitniejszych 
chemików m.in.: Nagrodą Amery-
kańskiego Towarzystwa Chemicz-
nego (American Chemical Society 
Division of Colloid and Surface Che-
mistry Unilever Award), Nanoscience 
Prize, Nagrodą Feynmana w kategorii 
nanotechnologii, Nagrodą Miękkiej 
Materii Królewskiego Towarzystwa 
Chemicznego w Londynie, Pew Fel-
lowship, Sloan Fellowship i Nagro-
dą NIH ASPIRE. W 2015 roku został 
członkiem brytyjskiego Królewskie-
go Towarzystwa Chemicznego. Re-
prezentował Polskę na 23. Kongresie 
Solvaya, jako pierwszy polski wy-
kładowca od czasu Marii Skłodow-
skiej-Curie. W 2023 roku został za-
proszony do wygłoszenia wykładu 
plenarnego na Światowym Kongresie 
Chemii – IUPAC World Chemistry 
Congress w Paryżu.

Prof. Bartosz Grzybowski jest au-
torem prawie 300 prac z dziedziny 
chemii, fizyki i biologii, które były 
cytowane ponad 32 tys. razy (indeks 
Hirscha 81). Ambicją prof. Bartosza 
Grzybowskiego jest przekuwanie na-
uki w praktyczne zastosowania, dla-
tego założył kilka firm – start-upów 
o łącznej kapitalizacji około miliarda 
dolarów.

Aktualne zainteresowania badaw-
cze prof. Grzybowskiego skupiają się 
wokół wspomaganej komputerowo 
syntezy chemicznej, sztucznej inteli-
gencji stosowanej w chemii organicz-
nej oraz odkrywaniu nowych reakcji i 
nowych leków. Najbardziej wpływo-
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będzie, i już jest, znalezienie realnych 
i opłacalnych dróg otrzymywania 
skutecznych i wysokiej jakości farma-
ceutyków do leczenia obecnie nieule-
czalnych chorób. Kilka zaprojektowa-
nych w ten sposób syntez oczekuje już 
na zatwierdzenie przez amerykańską 
Food and Drug Administration do 
wykorzystania w zrobotyzowanej 
produkcji leków do zastosowania w 
leczeniu COVID-19. Drugim, równie 
ważnym, zastosowaniem jest plano-
wanie syntez, tak by w jak najwięk-
szym stopniu wykorzystać odpady z 
jednych procesów jako materiały do 
innych – w ten sposób wpisując się w 
światowe zapotrzebowanie na „che-
mię zieloną” i „chemię zamkniętego 
obiegu”.

Dodatkowo, algorytmy stworzo-
ne przez laureata Nagrody FNP nie 
ograniczają się tylko do planowania 
syntez z użyciem już istniejącej wie-
dzy chemicznej (znanych już typów 
reakcji). Odpowiednio poinstruowa-
ne maszyny potrafią uczyć się tzw. 
kroków mechanistycznych, które 
odwzorowują elementarne ruchy 
elektronów, będące podstawą każdej 
reakcji chemicznej. Łącząc takie ele-
mentarne kroki, algorytm Allchemy 
jest w stanie odkrywać zupełnie nowe 
typy reakcji.

Programy Chematica i Allchemy 
nie tylko zbiegają się z szybkim roz-
wojem wykorzystania sztucznej inte-
ligencji zarówno w chemii, jak i ma-
teriałoznawstwie, ale są to osiągnięcia 
na wskroś interdyscyplinarne, w któ-
rym chemia spotyka się z zaawanso-
waną matematyką, teorią kwantowa, 
biologią, farmacją i inżynierią opro-
gramowania.

Prof. Adam Łajtar jest cenionym 
na arenie międzynarodowej polskim 
historykiem antyku, papirologiem, 
epigrafikiem i nubiologiem. Jest ab-
solwentem Uniwersytetu Warszaw-
skiego, gdzie uzyskał także doktorat 
(1994) i habilitację(2006), i tytuł pro-
fesora(2012). Laureat pracuje w Kate-
drze Papirologii i Epigrafiki Wydziału 
Archeologii Uniwersytetu Warszaw-
skiego. Jest wiceprzewodniczącym 
Komitetu Nauk o Kulturze Antycznej 
Polskiej Akademii Nauk, członkiem 
Komisji Archeologii Śródziemnomor-
skiej Polskiej Akademii Umiejętności, 
członkiem zarządu International So-

ciety for Nubian Studies, a także jed-
nym z redaktorów czasopisma „The 
Journal of Juristic Papyrology” i serii 
suplementów do tego czasopisma.

Aktualne zainteresowania nauko-
we prof. Adama Łajtara obejmują 
epigrafikę grecką z naciskiem na stu-
diowanie inskrypcji ze wschodniej 
części basenu Morza Śródziemnego 
(Azja Mniejsza, Palestyna, Cypr, Cy-
renajka, Dolina Nilu), religię i kulturę 
Egiptu grecko-rzymskiego oraz dzieje 
i kulturę chrześcijańskiej Nubii. Jest 
autorem ponad 250 opracowań na-
ukowych, w tym sześciu książek, po-
święconych tym zagadnieniom.

Prof. Adam Łajtar, naukowiec spe-
cjalizujący się w papirologii - nauce 
zajmującej się badaniem rękopisów 
sporządzonych na papirusie, oraz 
epigrafice - dyscyplinie badawczej, 
której istota jest odczytywanie i ana-
lizowanie napisów – inskrypcji – wy-
konanych na materiałach twardych, 
takich jak kamień, metal czy drewno. 
Nagrodę Fundacji na rzecz Nauki 
Polskiej 2022 otrzymał za odczyta-
nie i interpretację inskrypcji z Ban-
ganarti, wzbogacających w znaczący 
sposób naszą wiedzę o kulturowych 
i społecznych aspektach życia śre-
dniowiecznych społeczności zamiesz-
kujących Nubię, krainę historyczną 
rozciągającą się w dolinie Nilu, na po-
graniczu Egiptu i Sudanu.

Prof. Adam Łajtar doskonale po-
radził sobie z materiałem, z którym 
miał do czynienia. Dokonał wzorco-
wej edycji inskrypcji, obejmującej opis 
ich strony materialnej, transkrypcję w 
języku oryginału, tłumaczenie oraz 
komentarz. Edycję inskrypcji zaopa-
trzył w bogaty materiał ilustracyjny, 
składający się w dużej mierze z wy-
konanych własnoręcznie odrysów. 
W oparciu o edycję wyprowadził 
rekonstrukcję życia społecznego, re-
ligijnego i kulturowego chrześcijań-
skich społeczności zamieszkujących 
dolinę Nilu środkowego, którą umie-
ścił na szerokim tle dziejów i kultu-
ry wschodniej części basenu Morza 
Śródziemnego w czasach średnio-
wiecznych.

Efektem pracy prof. Łajtara nad 
rozszyfrowaniem grecko-staronu-
bijskich inskrypcji z Banganarti jest 
książka „A Late Christian Pilgrima-

ge Centre in Nubia: The Evidence 
of Wall Inscriptions in the Upper 
Church at Banganarti”, wydana w 
2020 roku w renomowanym wydaw-
nictwie Peeters w Belgii. Szczegółowe 
i ważne informacje o znaczeniu badań 
Prof. Adama Łajtara są dostępne na 
stronie FNP.

Nagroda Fundacji na rzecz Nauki 
Polskiej jest nagrodą indywidual-
ną, przyznawaną przez Radę FNP w 
drodze konkursu w czterech obsza-
rach: nauk o życiu i o Ziemi, nauk 
chemicznych i o materiałach, nauk 
matematyczno-fizycznych i inżynier-
skich oraz nauk humanistycznych i 
społecznych. Kandydatów do tego 
wyróżnienia zgłaszają wybitni przed-
stawiciele nauki zaproszeni imiennie 
przez Zarząd i Radę Fundacji. Rada 
FNP pełni rolę Kapituły konkursu i 
dokonuje wyboru laureatów na pod-
stawie opinii niezależnych ekspertów 
i recenzentów – głównie z zagranicy 
– oceniających dorobek kandydatów.

W obecnej kadencji w skład Rady 
FNP wchodzą profesorowie: Tomasz 
Guzik (Collegium Medicum Uniwer-
sytetu Jagiellońskiego) – przewodni-
czący Rady, Grażyna Jurkowlaniec 
(Instytut Historii Sztuki, Wydział 
Nauk o Kulturze i Sztuce, Uniwersy-
tet Warszawski) – wiceprzewodni-
cząca Rady, Piotr Garstecki (Instytut 
Chemii Fizycznej PAN w Warsza-
wie), Jan Kotwica (Instytut Rozrodu 
Zwierząt i Badań Żywności PAN w 
Olsztynie), Tomasz Łuczak (Wydział 
Matematyki i Informatyki, Uniwersy-
tet im. A. Mickiewicza w Poznaniu), 
Aleksandra Łuszczyńska (SWPS Uni-
wersytet Humanistycznospołeczny-
),Maria Nowakowska (Wydział Che-
mii, Uniwersytet Jagielloński).

Nagrody FNP są przyznawane 
od 1992 r. za szczególne osiągnięcia i 
odkrycia naukowe, które przesuwa-
ją granice poznania i otwierają nowe 
perspektywy poznawcze, wnoszą 
wybitny wkład w postęp cywiliza-
cyjny i kulturowy naszego kraju oraz 
zapewniają Polsce znaczące miejsce 
w podejmowaniu najbardziej ambit-
nych wyzwań współczesnego świata. 
Wysokość nagrody wynosi 200 tys. zł. 
Grono laureatów, łącznie z tegorocz-
nymi zdobywcami Nagrody, liczy 
już 113 osób. Uroczystość wręczenia 
nagród odbyło w dn. 7 grudnia br. i 
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było transmitowana on line. (wg inf. 
na stronie FNP).

93 pracowników naukowych Uni-
wersytetu Jagiellońskiego na liście 
Top 2 % najlepszych naukowców na 
świecie. Dane pochodzą z rankingu 
opracowanego przez Uniwersytet 
Stanforda we współpracy z wydaw-
nictwem Elsevier i firmą SciTech 
Strategies.

Lista „Top 2 % najbardziej wpływo-
wych naukowców” zawiera nazwiska 
badaczy, których publikacje są najczę-
ściej cytowane przez innych autorów. 
Twórcy listy przygotowują dwa ran-
kingi, z których pierwszy bierze pod 
uwagę dorobek całej kariery naukow-
ca – do końca 2021, a drugi natomiast 
dotyczy cytowań z roku kalenda-
rzowego, w tym przypadku 2021. W 
prezentowanym prestiżowym gronie 
znalazły się 93 osoby związane z Uni-
wersytetem Jagiellońskim reprezen-
tujące kilkanaście wydziałów uczelni 
– m.in. Wydział Lekarski, Wydział 
Chemii, Wydział Fizyki, Astronomii i 
Informatyki Stosowanej, Wydział Bio-
chemii, Biofizyki i Biotechnologii czy 
Wydział Farmaceutyczny. Na liście 
Top 2 % najbardziej wpływowych 
naukowców są m.in. prof. Krzysztof 
Pyrć (Małopolskie Centrum Biotech-
nologii), prof. Piotr Sztompka (Wy-
dział Filozoficzny), prof. Dariusz Du-
dek (Centrum Medycyny Cyfrowej i 
Robotyki), prof. Wojciech Szczeklik 
(Wydział Lekarski), a także nieżyjący 
już: prof. Andrzej Szczeklik, prof. 
Stanisław Konturek, prof. Jerzy Ve-
tulani (Wydział Lekarski).

Ranking jest opracowywany przez 
Uniwersytet Stanforda we współpra-
cy z wydawnictwem Elsevier i firmą 
SciTech Strategies. Ocenie podlega 
dorobek naukowy poszczególnych 
badaczy ze wszystkich dziedzin na-
uki według indeksu bibliometrycz-
nego, który uwzględnia kryteria takie 
jak: indeks Hirscha, liczbę cytowań 
(z uwzględnieniem autocytowań), 
Impact Factor, miejsce i rolę na liście 
autorów. (wg portalu naukapolska.pl)

Związki noblistów roku 2022 z 
Uniwersytetem Gdańskim. Doktor 
honoris causa Uniwersytetu Gdań-
skiego, prof. Anton Zeilinger oraz 
Alain Aspect i John Clauser otrzymali 
Nagrodę Nobla w dziedzinie fizyki za 

eksperymenty ze splątanymi fotona-
mi ustalające naruszenie nierówności 
Bella i pionierską informatykę kwan-
tową. Dwóch z noblistów: prof. Anton 
Zeilinger i Alain Aspect współpracuje 
z Międzynarodowym Centrum Teorii 
Technologii Kwantowych Uniwersy-
tetu Gdańskiego.

Profesora Zeilingera łączy nie tyl-
ko współpraca, lecz także przyjaźń z 
prof. Markiem Żukowski z Między-
narodowego Centrum Teorii Tech-
nologii Kwantowych. Ich pierwsza 
wspólna publikacja ukazała się w 
1991 roku. Razem są autorami około 
30 prac, ostatnia z nich ukazała się w 
2021 roku. Po 15 latach wspólnych 
działań prof. Marek Żukowski został 
promotorem doktoratu honorowego 
prof. Antona Zeilingera na UG. Tytuł 
doktora honoris causa został przy-
znany austriackiemu naukowcowi w 
2006 roku przez Senat UG za „cykl 
fundamentalnych eksperymental-
nych testów kwantowej natury świata 
i wkład w rozwój kwantowej infor-
macji”. (wg inf. ze strony internetowej 
UG

W dniach 29–30 września 2022 roku 
została uroczyście oddana do użytku 
nowa siedziba 
Wydziału Far-
maceutycznego 
(WF) i Centrum 
Innowacyjnej 
T e c h n o l o g i i 
Farmaceutycz-
nej (CITF) Uni-
wersytetu Me-
dycznego im. 
Karola Mar-
cinkowskiego 
w Poznaniu. 
(Fot. 4)

CITF stanowi uniwersytecką plat-
formę współpracy nauki z przemy-
słem; innowacyjne prace badawczo-
-rozwojowe prowadzone przez UMP 
i ich urynkowienie przyczynią się 
do podniesienia poziomu konkuren-
cyjności, komercjalizacji badań na-
ukowych i transferu wiedzy, a także 
budowania i utrzymywania stałych 
relacji ze środowiskiem gospodar-
czym. Oddane do użytku Collegium 
Pharmaceuticum posiada oryginalną 
architekturą, jest otoczone ogrodem 
roślin leczniczych i kosmetycznych, 
posiada nowoczesne zaplecze labora-

toryjno-technologiczne, specjalistycz-
ną aparaturą, liczne sale seminaryjne-
;symbolizuje rozwój WF UMP.

W dniach 29–30 września odbyła 
Międzynarodowa Konferencja Na-
ukowo-Szkoleniowa „New Trends 
Międzynardowa konferencja „New 
Trends in Polish and Global Phar-
macy: science, business, and modern 
education”, połączona z uroczystym 
otwarciem nowej siedziby Wydzia-
łu Farmaceutycznego – kompleksu 
Collegium Pharmaceuticum oraz 
Centrum Innowacyjnej Technologii 
Farmaceutycznej (CITF).

Inicjatorami wydarzenia były wła-
dze dziekanskie WF przy wsparciu 
dyrektora generalnego UMP. Prze-
wodniczącą Komitetu Organizacyj-
nego była Prof. dr hab.n.farm Anna 
Jelińska, dziekan Wydziału, a Komi-
tetowi Naukowemu przewodniczyła 
Prof. dr hab.n.farm. Wanda Baer – 
Dubowska.

W programie Konferencji poruszo-
no zagadnienia partnerstwa nauki i 
przemysłu, jego ukierunkowanie na 
potrzeby dydaktyczne i jej nowocze-
ne formy w farmacji oraz kierunkach 

pokrewnych . 
Różnorodna te-
matyka konfe-
rencji zawarta 
w 8 sesjach i 113 
doniesieniach 
n a u k o w y c h 
o b e j m o w a l a 
całą problema-
tykę z zakresu 
nauk farmaceu-
tycznych. W 
sesjach tema-
tycznych: Far-

maceutyczne innowacje, Transfer 
wiedzy, Farmacja i biznes, Interdy-
scyplinarnośc wspólczesnej farmacji 
zaprezenowano najnowsze dane z za-
kresu biotechnologii farmaceutycznej 
innowacji w odniesieniu do przemy-
słu famaceutycznego w zakresie two-
rzenia nowych farmaceutyków oraz 
oopracowania i wprowadzania na 
krajowy rynek lekow o ugruntowanej 
pozcji w lecznictwie dla zwiekszania 
dostępu do farmakoterapii. Temat 
współpraca nauka – przemysł skupiał 
uwage uczestników na identyfikacji 
problemów zasadniczo utrudniają-
cych jej rozwój. Doświadczeniem i 

Fot. 4. Collegium Pharmaceuticum i CITF UMP
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wiedzą podczas wykładow podzielili 
się Profesorowie Michał Masternak i 
Małgorzata Sznitowska. Drugi dzien 
obrad zdominowały tematy: Poszuki-
wanie nowych strategii farmaceutycz-
nych, Budowa skutecznej profilaktyki 
uzależnień i Farmacja w badaniach 
klinicznych. Intersujące było Forum 
Młodych Naukowców, którego obra-
dy zakończyły nagrody za prezenta-
cje ustne i posterowe. Obradiował w 
tym dniu także Konwent Dziekanów 
Wysziałow Farmaceutycznych Uczel-
ni Medycznych oraz sesja Dydaktyka 
– kształcenie farmaceutów w odnie-
sieniu do współczesnych wyzwań, 
obejmująca „dyskusję okrągłego sto-
łu”: Farmaceuta – zawód z przyszło-
ścia. (wg Fakty UMP nr 3/2022)

Na Uniwersytecie Gdańskim 
powstaje Uniwersytecki Ośrodek 
Badań Stosowanych i Międzyob-
szarowych; jego dyrektorem został 
prof. dr hab. Krzysztof Bielawski. 
Informację o powołaniu w struktu-
rze uczelni nowej jednostki organi-
zacyjnej przedstawił na posiedzeniu 
Senatu rektor UG, prof. dr hab. Piotr 
Stepnowski. W założeniu Uniwersy-
tecki Ośrodek Badań Stosowanych i 
Międzyobszarowych skupiać będzie 
ogólnouniwersyteckie, pozawydzia-
łowe jednostki organizacyjne, których 
działalność wykracza poza badania 
podstawowe jednego wydziału i jest 
finansowana ze źródeł zewnętrznych, 
zwłaszcza projektowych. W ramach 
ośrodka działać będą m.in.: Centrum 
Studiów Azji Wschodniej, Gdańskie 
Centrum Zasobów Biologicznych, 
Międzynarodowe Centrum Studiów 
nad Granicami oraz Centrum Badań 
Memlingowskich. Ośrodek obejmie 
opieką projekty o charakterze aplika-
cyjnym, komercyjnym, mogące zna-
leźć zastosowanie w bizne-
sie i otoczeniu społeczno-
-gospodarczym. (wg inf. na 
stronie internetowej UG)

Dr Piotr Chudziński 
(Fot. 5) realizuje w Insty-
tucie Podstawowych Pro-
blemów Techniki PAN 
projekt pierwszej edycji 
konkursu PASIFIC, a jest 
to kolejny projekt w IPPT 
PAN w ramach programu 
stypendialnego Polskiej 
Akademii Nauk. W założeniu pro-
gramu pt. „A new pathway for futu-

re electronic devices: collective elec-
tron-lattice states in nanostructures” 
(Nowe ścieżki dla elektroniki przy-
szłości) stypendysta ma badać zagad-
nienia z dziedziny fizyki materiałów. 
Zamierza zrozumieć, czy sprzęganie 
elektronów w systemach niskowy-
miarowych ze stanem topologicznym 
sieci prowadzi do nowych, egzotycz-
nych parametrów porządku. Badania 
mają doprowadzić do lepszego zro-
zumienie tego, jak elektrony w nano-
strukturach łączą się z lokalnym bozo-
nem, np. z oscylacją sieci krystalicznej 
lub z parametrem uporządkowania. 
Istota badań polega na zbadaniu kra-
jobrazu energetycznego wewnątrz 
nanostruktur (żeby zrozumieć tychże 
fizykę bozonów), jak również możli-
wych niestabilności, które mogą poja-
wić się w wyniku sprzężenia z cieczą 
elektronową.

Dr Chudziński chciałby również 
lepiej poznać procesy wyższego rzę-
du, w których elektron jednocześnie 
oddziałuje z kilkoma bozonami. W ra-
mach tego ostatniego zagadnienia ist-
nieje już jedna publikacja [Phys. Rev. 
B 106, L081103 (2022)], w której ra-
zem z badaczem z Hiszpanii, Pablem 
Aguado Puentem, zbadali przemiany 
fazowe w izolatorach topologicznych 
wywołane sprzężeniem z dyssypa-
tywną siatką fononową. W celu pra-
widłowego uchwycenia przemiany 
fazowej musieli uwzględnić możli-
wość, że elektron wielokrotnie wy-
mienia energię z tym samym fono-
nem. Efekt ten, do tej pory, nie był ni-
gdy rozpatrywany. Dzięki badaniom 
nad nanoskopowym transportem ter-
moelektrycznym będzie można zni-
welować nagrzewanie się procesorów 
komputerowych w najmniejszych 
skalach, a badania nad niehomoge-

nicznymi superprzewod-
nikami mogą zbliżyć na-
ukowców i konstrukto-
rów do kontrolowanych 
platform obliczeń kwan-
towych. Dzięki badaniom 
nad nanoskopowym 
transportem termoelek-
trycznym będzie można 
zniwelować nagrzewanie 
się procesorów kompute-
rowych w najmniejszych 
skalach, a badania nad 
niehomogenicznymi su-

perprzewodnikami mogą zbliżyć nas 

do kontrolowanych platform obliczeń 
kwantowych.

Piotr Chudziński uzyskał tytuł 
doktora w 2008 roku na uniwersyte-
cie Paris-Sud (w Orsay, we Francji), 
na którym badał związki oparte na 
tlenkach miedzi. Następnie został sty-
pendystą Uniwersytetu Genewskiego 
(w Szwajcarii), na którym prowadził 
badania nad wzbudzeniami kolek-
tywnymi w półmetalach z rodziny 
Bi1-xSbx. Badania kontynuował tak-
że na Uniwersytecie w Regensburgu, 
gdzie pracował nad nanorurkami wę-
glowymi. Ponadto, na Uniwersytecie 
w Utrechcie badał tri-chalkogenidy 
oraz na Queen’s University Belfast (w 
Zjednoczonym Królestwie) prowadził 
badania ferroelektryków. Obecnie jest 
adiunktem w Zakładzie Teorii Ośrod-
ków Ciągłych i Nanostruktur IPPT 
PAN. (wg strony http://www.ippt.
pan.pl/).

Układ fotoniczny z perowskitów 
i ciekłych kryształów skonstruowa-
li polscy naukowcy we współpracy 
z międzynarodowym zespołem ba-
dawczym; może znaleźć zastosowa-
nie w budowaniu wydajnych i nie-
konwencjonalnych źródeł światła. 
Perowskity są trwałymi materiałami i 
łatwymi do wyprodukowania, a ma-
jąc wysoki współczynnik absorpcji 
światła słonecznego są wykorzysty-
wane do konstrukcji nowych, wydaj-
niejszych ogniw fotowoltaicznych, ze 
względu na ich własności emisyjne.

Wspomniany układ fotoniczny, 
opisany w artykule Electrically tu-
nable Berry curvature and strong li-
ght-matter coupling in liquid crystal 
microcavities with 2D perovskite” 
w czasopiśmie „Science Advances” 
posiadający cechy topologiczne stro-
jone elektrycznie, stworzyli naukow-
cy z Uniwersytetu Warszawskiego 
i Wojskowej Akademii Technicznej, 
we współpracy z włoskim CNR Na-
notec, brytyjskim Uniwersytetem 
Southampton oraz Uniwersytetem 
Islandii.

Dwuwymiarowe perowskity są w 
temperaturze pokojowej, mają dużą 
energię wiązania ekscytonów oraz 
wydajność kwantową, dzięki temu 
temu mogą być stosowane w fotonice, 
a w przyszłości posłużą do przetwa-
rzania informacji w układach optycz-

Fot. 5. Dr Piotr Chudziński.
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nych z dużą wydajnością energetycz-
ną. Ta opracowana struktura fotonicz-
na może być wykorzystana w optycz-
nych sieciach neuromorficznych, 
gdzie niezbędna jest precyzyjna kon-
trola nad nieliniowymi własnościami 
fotonów. Naukowcom udało się stwo-
rzyć system, w którym doprowadzo-
no do silnego sprzężenia wzbudzeń 
ekscytonowych w dwuwymiarowym 
perowskicie z fotonami uwięzionymi 
w dwójłomnej strukturze fotonicz-
nej w postaci dwuwymiarowej wnę-
ki optycznej – wytworzone w WAT 
– wypełnionej ciekłym kryształem. 
Specjalne skręcenia molekuł ciekłego 
kryształu umożliwiło wytworzenie 
pasma polarytonowego o niezerowej 
krzywiźnie Berrego. W takich warun-
kach powstają nowe kwazicząstki: 
polarytony ekscytonowe. Znane są 
m. in. z możliwości tworzenia stanów 
nadciekłych w temperaturze pokojo-
wej i silnej emisji światła o charakte-
rze podobnym do światła laserowego. 
W dalszych etapach eksperymentu 
uzyskano w temperaturze pokojowej 
efekty obserwowane dotychczas w 
fizyce półprzewodników w tempe-
raturach kriogenicznych. Struktura 
fotoniczna opracowana w ramach 
omawianej pracy umożliwia bada-
nia stanów topologicznych światła w 
temperaturze pokojowej. Międzyna-
rodowy zespół naukowców prowa-
dził badania wspierane m.in. przez 
granty NCN, NAWA, Horyzont 2020 i 
„TopoLight”. (wg inf. na stronie UW)

Naukowcy z Wydziału Fizyki 
UW oraz Polskiej Akademii Nauk 
wykorzystali fotony do stworzenia 
pulsującego neuronu, czyli podsta-
wowego elementu przyszłego foto-
nicznego procesora sieci neurono-
wych. Badacze pracują nad układami 
neuromorficznymi naśladującymi 
działaniem biologiczny mózg; one 
są przyszłością sztucznej inteligencji. 
Wyniki badań zespołu zostały opub-
likowane w „Laser and Photonics 
Review” w artykule K. Tyszka et al: 
Leaky Integrate-and-Fire Mechanism 
in Exciton-Polariton Condensates 
for Photonic Spiking Neurons. W 
optycznej sieci neuronowej opisanej 
w czasopiśmie „Laser and Photonics 
Review” neurony są wyzwalane (sta-
ją się aktywne) w odpowiedzi na ciąg 
impulsów, które mogą mieć różną 
intensywność i różne odstępy czaso-
we. Tak jak w przypadku neuronów 

biologicznych pobudzanych impul-
sami elektrycznymi, istnieje pewien 
próg, powyżej którego ciąg impulsów 
docierających do neuronu uruchamia 
sygnał, który będzie przekazywa-
ny dalej. Kwazicząstki – polarytony 
pozwalają na naśladowanie układu 
biologicznego, gdyż dopiero pobu-
dzenie odpowiednią liczbą fotonów, 
powyżej pewnego progu, prowadzi 
do powstania kondensatu Bosego-
-Einsteina, a w efekcie do emisji 
trwającego kilkadziesiąt pikosekund 
impulsu światła będącego sygnałem 
dla kolejnego neuronu. Próbka, która 
pozwoliła naukowcom na uwięzie-
nie fotonów i obserwację kondensatu 
polarytonów ekscytonowych, została 
zsyntetyzowana na Wydziale Fizyki 
UW, w grupie prof. Wojciecha Pa-
cuskiego. Naukowcy ułożyli atomy 
różnego rodzaju kryształów półprze-
wodnikowych warstwa po warstwie 
w procesie epitaksji z wiązki moleku-
larnej, tworząc prototypowy neuron 
fotoniczny. Do uzyskania stanu kon-
densatu Bosego-Einsteina wymagana 
była temperatura czterech kelwinów, 
osiągana w ciekłym helu. Celem na-
ukowców jest przeniesienie ekspery-
mentu z warunków kriogenicznych 
do temperatury pokojowej. Potrzebne 
są badania nad nowymi materiałami, 
które pozwolą na uzyskanie konden-
satów Bosego-Einsteina także w wy-
sokich temperaturach. W Laborato-
rium Polarytonowym badacze pracu-
ją nie tylko nad takimi substancjami, 
badają też możliwość sterowania kie-
runkiem emitowanych fotonów. (wg 
inf na stronie UW).

Nową metodę przygotowania 
RNA do sekwencjonowania opraco-
wał zespół naukowców pod kierun-
kiem dr Marii Górnej z Wydziału 
Chemii UW. Nowa metoda selekcji 
i wzbogacania RNA została opraco-
wana w trakcie badania właściwości 
ludzkich przeciwwirusowych białek 
IFIT (ang. Interferon-induced proteins 
with tetratricopeptide repeats), i zo-
stała objęta zgłoszeniem patentowym 
w Polsce, USA i UE. Nowość metody 
polega na wychwyceniu i wzbogace-
niu kodujących RNA dzięki wiązaniu, 
przez białko IFIT1 unieruchomione 
na złożu, czapeczki na 5’ końcu RNA 
– tzw. grupy kap 0, która występuje 
tylko na końcach mRNA. Niekodu-
jące RNA są „odpłukane” i usunięte 
z próbki; proces ten poprawia jakość 

danych otrzymanych z sekwencjono-
wania. Zmodyfikowana metoda po-
myślnie zastępuje komercyjne zesta-
wy stosowane do przygotowywania 
próbek. Badacze wykazali, że uprzed-
nio stosowana metoda, oparta na in-
nym białku wiążącym kap, nie nadaje 
się do próbek RNA drożdży piekar-
skich – modelowego organizmu w 
badaniach ekspresji genów i metabo-
lizmu RNA. Zaproponowane przez 
naukowców modyfikacje metodycz-
ne wzbogacania mRNA umożliwiają 
rozwój badań nad ekspresją genów w 
szerokim zakresie gatunków charak-
teryzujących się występowaniem kap 
0, od grzybów po rośliny, w tym rów-
nież patogeny powodujące choroby 
grzybicze lub pasożytnicze. Wyniki 
badań finansowanych m.in. z grantu 
LIDER NCBiR oraz EMBO Installa-
tion Grant, opublikowano w artykule 
„A cap 0-dependent mRNA capture 
method to analyze the yeast transcrip-
tome” w czasopiśmie „Nucleic Acids 
Research”2022. W badaniach uczest-
niczyli naukowcy z Chemii, Wydziału 
Biologii UW oraz naukowcy z Insty-
tutu Biochemii i Biofizyki PAN. (wg 
inf. na stronie UW)

Spodziectwo to wada rozwojowa 
chłopców związana brakiem pewne-
go odcinka cewki moczowej, ale w 
zakresie leczenia istnieją jedynie tech-
niki operacyjne. Nad wytworzeniem 
biomateriałów do wykorzystania w 
urologii pracuje zespół kierowany 
przez dr hab. inż. Dorotę Bociągę z 
Instytutu Inżynierii Materiałowej 
Politechniki Łódzkiej. W projekcie 
stworzono układ, w którym znajdu-
je się zarówno sztywne rusztowanie 
z materiału termoplastycznego (jest 
w stanie przeciwstawić się naporo-
wi otaczających tkanek), warstwę 
polimerową o właściwościach anty-
bakteryjnych (z uwagi na obecność 
moczu), jak i hydrożele zawierające 
żywy materiał biologiczny (komórki 
pochodzące z pobrań od pacjentów) 
wraz ze składnikami stymulującymi 
je do tworzenia tkanki w miejscu, w 
której jej brakuje.

Konstruktorzy kończą etap opra-
cowania materiałów i rozpoczynają 
etap ich integracji w układ, który po-
zwoli na otrzymanie cewki moczowej. 
Jednoczesny druk i integracja to jest 
technicznym wyzwaniem, ponieważ 
termoplasty wymagają temperatur 
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druku powyżej 100˚C, a hydrożelowe 
biotusze nie mogą być wytłaczane w 
temp. powyżej 36˚C, aby zachować 
żywotność komórek. Nie ma na ryn-
ku drukarki, która by na to pozwoliła, 
dlatego w Zespole dr hab. Doroty Bo-
ciągi powstała własna biokonstrukcja, 
która zapewnia takie możliwości.

Projekt realizuje Zespół kierowa-
ny przez dr hab. Dorota Bociągę: dr 
hab. inż. Anna Sobczyk-Guzenda, dr 
inż. Marian Cłapa, dr inż. Marta Ka-
mińska, mgr inż. Mateusz Bartniak, 
mgr inż. Adrianna Wierzbicka oraz 
mgr inż. Aleksandra Bednarek przy 
współpracy z dr. Markiem Krakósem 
– specjalistą chirurgii i urologii dzie-
cięcej oraz prof. Piotrem Wilczkiem - 
kierownikiem Pracowni Bioinżynierii 
w Fundacji Rozwoju Kardiochirurgii 
w Zabrzu.

Realizatorzy projektu złożyli dwa 
wnioski patentowe – jeden na roz-
wiązanie materiałowe – drugi w za-
kresie rozwiązania konstrukcyjnego 
biodrukarki 3D. Członkowie Zespołu 
opracowali własny protokół wypro-
wadzania keratynocytów z tkanek 
pobranych od pacjentów i są gotowi 
do testów porównawczych hodow-
li w biotuszach komórek linii unie-
śmiertelnionych, pierwotnych oraz 
macierzystych.

Prace badawcze i konstrukcyjne 
w projekcie MATURO 3D 
finansowanym z NCBiR w 
ramach programu strategicz-
nego TECHMATSTRATEG 
dotyczącego badań nauko-
wych w obszarze nowocze-
snych technologii materia-
łowych przybliżą inżynierię 
tkankową oraz biodruk 3D 
do uzyskania implantu dla 
małych pacjentów z wadą 
spodziectwa i starszych ze 
zwężeniami cewki. (wg inf.
PŁ)

Naukowcy z Katedry Bio-
fizyki Molekularnej (Biobank UŁ) 
i Katedry Antropologii Uniwersytetu 
Łódzkiego pracują nad genetyczną 
mapą kraju, która pokaże zdrowot-
ną kondycję ludzi zamieszkujących 
tereny Polski na przestrzeni wieków. 
Uzyskane informacje pomogą okre-
ślić, na jakie choroby cywilizacyjne 
narażeni są mieszkańcy poszczegól-

nych rejonów naszego kraju. Dzięki 
projektowi dane Biobanku i Katedry 
Antropologii są dostępne na ogólno-
dostępnej platformie E-człowiek. Na 
realizację projektu w ramach Progra-
mu Operacyjnego Polska Cyfrowa 
uzyskali dofinansowanie w wysoko-
ści prawie 7 mln złotych. https://e-
-czlowiek.pl/o-projekcie

Także w Uniwersytecie Łódzkim 
digitalizowane są genetyczne zasoby 
Pracowni Biobank i udostępniane za 
pośrednictwem repozytorium Local 
EGA – pierwszej w Polsce instan-
cji Europejskiego Archiwum Geno-
mów. Wygenerowane w trakcie pro-
jektu dane (pełne genomy i egzomy) 
tworzą zbiór, dzięki którym możliwy 
jest rozwój medycyny spersonalizo-
wanej.

Dzięki projektowi finansowanemu 
z Programu Operacyjnego Polska 
Cyfrowa badacze z Uniwersytetu 
Łódzkiego otrzymali 10 mln zł i mają 
szansę na stworzenie na Uniwer-
sytecie Łódzkim specjalistycznego 
centrum sekwencjonowania genomu 
o zasięgu globalnym. (wg strony in-
ternetowej UŁ).

http://biobank.uni.lodz.pl/reali-
zowane-projekty/genomowa-map-
a-polski-w-otwartym-dostepie-digital
izacja-zasobow-biomolekularnych-pr
acowni-biobank-ul/

Rak błotny [Astacus 
(Pontastacus) leptodacty-
lus] (Fot. 6) został wpro-
wadzony w siedlisko 
Narwiańskiego Parku 
Narodowego przez ze-
spół Instytutu Rybac-
twa Śródlądowego im. 
Stanisława Sakowicza z 
Zakładu Rybactwa Jezio-
rowego w Giżycku pod 
kierownictwem dr inż. 
Dariusza Ulikowskiego 
(Fot. 7 ). Gatunek ten 
przed kilkudziesięciu 

laty został wyparty z Narwi przez in-
wazyjny gatunek raka pręgowanego. 
Reintrodukcję raka błotnego do wy-
branych stanowisk poprzedziły bada-
nia składu gatunkowego astakofauny 
(chodzi o raki), równolegle dokonano 
pomiarów parametrów fizyko-che-
micznych wody oraz wykluczono ist-
nienie choroby raków pręgowanych, 

czyli dżumy raczej. Kilka osobników 
raka błotnego zostało umieszczonych 
w akwarium w Ośrodku Edukacji 
Przyrodniczej „Młynarzówka”; moż-
na tam zwierzęta obserwować. Jego 
biologia jest podobna do biologii raka 
szlachetnego (Astacus astacus). Wg 
https://podlaskie24.pl/

Dr Mateusz Tałanda z Wydziału 
Biologii UW, główny autor badań 
nad Bellairsia gracilis przedstawił 
najbardziej kompletny szkielet jasz-
czurki z wyspy Skye, z czasów ery 
dinozaurów, sprzed 166 milionów 
lat. Odnaleziony w 2016 r. szkielet 
(Fot. 8 autorstwa M. Humpage), bez 

ogona i pyska, ale z zachowanym po-
rządku anatomicznym, ma mozaikę 
pierwotnych i zaawansowanych cech, 
które dostarczyły informacji o tym, 
jak mógł wyglądać przodek gadów 
łuskonośnych; istniała już ruchomość 
kości czaszki, tak, jak u współcze-
snych jaszczurek. Do badania zespół 
użył komputerowej tomografii rent-
genowskiej, pozwalającej na nieinwa-
zyjne obrazowanie 3D. Mikrotomo-
graf na Uniwersytecie Oksfordzkim 
pokazał szczegóły szkieletu do kil-
kudziesięciu mikrometrów. Czasz-
ka, kończyna tylna i miednica, były 
obrazowane w jeszcze większej roz-
dzielczości w Europejskim Ośrodku 
Promieniowania Synchrotronowego 
w Grenoble (ESRF). Intensywność 
wiązki w synchrotronie pozwoliła 
otrzymać rozdzielczość 4 mikrome-
trów, dając precyzyjny obraz nawet 
najmniejszych kości w szkielecie.

Początki gadów łuskonośnych 
szacowane są na 240 milionów lat 
temu, ale brak skamieniałości z tria-

Fot. 8. Szkielet Bellairsia gracilis w skale

Fot. 6. Rak błotny

Fot. 7. Dr inż. Dariusz Ulikowski
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su i jury powodował, że trudno było 
prześledzić ich wczesną ewolucję i 
anatomię. Na wyspie Skye odkryto 
wiele nowych skamieniałości; dzięki 
temu opisano wczesne płazy i ssaki, 
co pomogło naukowcom lepiej zrozu-
mieć ewolucję różnych ważnych grup 
zwierząt, istniejących do dnia dzi-
siejszego. Dzięki skamieniałościom 
takim jak Bellairsia – nazwa pochodzi 
od nazwiska embriologa jaszczurek - 
Angusa Bellairs’a, zwiększa się wie-
dza o wczesnej anatomii jaszczurek. 
Zbadana niedawno skamieniałość 
potwierdza, że Bellairsia należy do 
pnia drzewa rodowego jaszczurek, 
czyli oddzieliła się od innych jasz-
czurek tuż przed podziałem na znane 
dziś grupy. Umacnia się też hipoteza, 
że gekony są wczesną linią jaszczu-
rek, i że enigmatyczna skamieniałość 
o nazwie Oculudentavis, wcześniej 
uważana za dinozaura, jest również 
jaszczurką z grupy pnia. Wyniki po-
wyższych badań o wczesnej ewolu-
cji jaszczurek, zostały opublikowane 
w artykule „Synchrotron tomogra-
phy of a stem-lizard elucidates early 
squamate anatomy” w czasopiśmie 
„Nature” 2022, DOI: 10.1038/s41586-
022-05332-6. Pierwszym autorem jest 
Mateusz Tałanda. (wg informacji na 
stronie internetowej UW).

Naukowcy z Uniwersytetu War-
mińsko – Mazurskiego uzasadniają 
i popularyzują hodowlę wierzby 
czerwonej na terenach podmokłych 
niewykorzystywanych rolniczo 
do wykorzystania przez przemysł 
farmaceutyczny. Kora wierzby jest 
cennym surowcem 
roślinnym o wszech-
stronnym działaniu 
leczniczym z uwagi 
na unikatowy skład 
substancji leczni-
czych: glikozydy 
salicylowe, flawo-
noidy, fenolokwasy 
i garbniki. Surowiec 
ma od wieków za-
stosowanie przeciw-
bólowe, przeciwza-
palne, przeciwgorączkowe, przeciw-
reumatyczne, przeciw drobnoustro-
jom i bakteriom. W 1897 r. niemiecki 
chemik Felix Hoffmann zsyntetyzo-
wał kwas acetylosalicylowy, związek 
chemiczny o zbliżonych do glikozy-
dów salicylowych właściwościach 
leczniczych, sprzedawany pod na-

zwą Aspiryn. Tania produkcja kwasu 
acetylosalicylowego, i jej łatwa stan-
daryzacja wyparła korę wierzbową 
z leczniczego użycia. Naukowcy z 
UWM, wobec nasilonego społecznego 
zainteresowania lekami naturalnymi 
wytwarzanymi ze standaryzowanych 
surowców roślinnych, proponują 
gruntową uprawę wyhodowanych 
w uczelni 4 odmian wierzby purpu-
rowej. Uzyska się wysokiej jakości 
surowiec zielarski dla firm farmaceu-
tycznych, producentów suplementów 
diety i dodatków paszowych, a rolni-
kom rolnikom umożliwi użytkowanie 
gruntów mniej przydatnych rolniczo. 
Co prawda glikozydy salicylowe za-
warte w korze wierzbowej działa-
ją z opóźnieniem w porównaniu z 
aspiryną, ale za to ich efekt leczniczy 
utrzymuje się zdecydowanie dłużej, 
i powodują mniejszą liczbą efektów 
ubocznych.

Z eksperymentów pracowników 
Katedry Genetyki, Hodowli Roślin 
i Inżynierii Biosurowców na Wydzia-
le Rolnictwa i Leśnictwa UWM wyni-
ka, że w naszych warunkach klima-
tycznych kora wierzby purpurowej 
jest najbardziej zasobna w glikozydy 
salicylowe. Wyhodowano jej 4 odmia-
ny (zgłoszone do ochrony prawnej), a 
kora tych odmian zawiera od ponad 
8 do niemal 11% glikozydów salicy-
lowych. Uczelnia nawiązała kontakt 
z firmą Biopoint ze Stawigudy, zain-
teresowaną stosowaniem kory wierz-
by w dodatkach paszowych dla dro-
biu, bo można ograniczyć stosowanie 
antybiotyków. Badania nad wierzbą 

purpurową re-
alizowane są 
przez: dr. hab. 
Jerzego Przy-
borowskiego, 
prof. UWM; 
dr. inż. Pawła 
Sulimę (Fot. 9) 
i mgr inż. Annę 
Kuszewską. Są 
one kontynu-
acją badań nad 
leczniczym wy-

korzystaniem kory wierzbo-
wej rozpoczętych przez prof. 
dr. hab. Stefana Szczukow-
skiego oraz prof. dr. hab. Jó-
zefa Tworkowskiego.(wg inf. 
ze strony UWM).

Dr Taina Rocha de Almeida jest 
pierwszą stypendystką programu 
Marie Skłodowska-Curie COFUND 
w Instytucie Rozrodu Zwierząt i Ba-
dań Żywności PAN (Fot. 10). Brazylij-

ska badaczka jest laureatką konkursu 
stypendialnego PASIFIC zarządzane-
go przez PAN i współfinansowanego 
ze środków Programu H2020 „Marie 
Skłodowska-Curie Actions Co-fun-
ding of regional, national and inter-
national programmes” i Minister-
stwa Edukacji i Nauki. Badania pod-
opiecznej dr hab. Daniela Żarskiego 
z Zakładu Biologii Gamet i Zarodka 
mają określić w badaniach na trzech 
polskich liniach hodowlanych pstrą-
ga tęczowego, w jakim stopniu czyn-
niki niegenetycznego dziedziczenia 
wpływają na zdolność adaptacyjną 
potomstwa (od embrionu do stadiów 
młodocianych) do warunków ho-
dowlanych. Prestiżowe stypendium 
programu PACIFIC MSCA COFUND 
uzyskało 49 kandydatów z 60 krajów 
z całego świata. Konkurencja była 
duża – na jedno miejsce kandydowało 
około 10 osób. Aby wybrać zwycię-

skie wnioski, ewaluatorzy 
dokonywali oceny w trzech 
głównych kategoriach – do-
skonałość, wpływ oraz wy-
konalność. Każdy projekt 
musiał również przejść przez 
ocenę etyczną. Stypendium 
zostało przyznane Pani Dok-
tor na okres 24 miesięcy. (wg 
strony internetowej Instytu-
tu Rozrodu Zwierząt i Badań 
Żywności PAN).

Prestiżowe amerykańskie 
wydawnictwo Lexington 
Books wydało książkę “Art 
in the Pre-Hispanic South-
west: An Archaeology of 

Native American Cultures”(Fot. 11) 
autorstwa dr. hab. Radosława Palon-
ki, prof. UJ z Wydziału Historycznego 

Fot. 9. Dr Paweł Sulima

Fot. 10. Dr Taina Rocha de Almeida

Fot. 11. Okładka książki Ra-
dosława Palonki
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UJ. Książka stanowi syntezę rozwoju 
kulturowego społeczności indiań-
skich, i jest wyjątkową publikacją, bo-
wiem napisana została z perspektywy 
Europejczyka, mimo że Amerykanie 
mają wielu wybitych specjalistów w 
tym zakresie.

Dr hab. Radosław Palonka, prof. 
UJ z Instytutu Archeologii Uniwersy-
tetu Jagiellońskiego od 2011 roku pro-
wadzi projekt badawczy w regionie 
Mesa Verde w Kolorado w USA, czyli 
na terenach znanych archeologom 
i turystom, głównie ze względu na 
słynne miasta skalne Indian z preko-
lumbijskiej kultury Pueblo budowane 
w niszach i schroniskach skalnych 
na stokach stromych kanionów oraz 
dzięki licznym przykładom sztuki na-
skalnej. Jest to pierwszy samodzielny 
polski projekt archeologiczny w Sta-
nach Zjednoczonych i obecnie jedyny 
europejski prowadzony na tym ob-
szarze. Badania finansują są m.in. Na-
rodowe Centrum Nauki, US Bureau 
of Land Management, UJ i Konsulat 
Generalny i Ambasada USA w Polsce.

Stany Arizona, Nowy Meksyk, Ko-
lorado i Utah to jedne z najbardziej 
bogatych archeologicznie regionów 
w całej Ameryce Północnej. Na tam-
tejszych uniwersytetach tworzone 
były podwaliny myśli archeologicznej 
i badań terenowych tego regionu. I 
dlatego tym bardziej cenne jest wyda-
nie w Stanach Zjednoczonych i przez 
polskiego badacza monografii będącej 
syntezą dużej części historii obsza-
ru USA, w którym mieszają się m.in. 
kultury amerykańska, meksykańska 
i rdzenna indiańska. Recenzje i reko-
mendacje książki na 
tylnej okładce napisali 
czołowi archeolodzy 
zajmujący się bada-
niami Południowego 
Zachodu USA. Wy-
dana teraz książka dr. 
hab. Radosława Pa-
lonki jest przetłuma-
czoną i rozszerzoną 
wersją jego habilitacji 
„Sztuka i archeologia 
kultur indiańskich 
prekolumbijskiego 
Południowego Zachodu USA”(Wy-
dawnictwo UJ, rok 2019). Monografia 
„Art in the Pre-Hispanic Southwest: 
An Archaeology of Native American 
Cultures” obejmuje chronologicznie 

ostatnie 20 tysięcy lat, od momentu 
pojawienia się na Południowym Za-
chodzie pierwszych ludzi, przodków 
dzisiejszych Indian, aż do przybycia 
Europejczyków w XVI wieku. Są to 
czasy od okresu paleoindiańskiego, 
poprzez okresy archaiczny i forma-
tywny oraz późniejsze wysoko roz-
winięte kultury i cywilizacje rolnicze: 
Pueblo, Casas Grandes, Hohokam, 
Mogollon/Mimbres i Fremont. Opi-
sane jest także niedawne, 500-600 lat 
temu, przybycie na te tereny ludów 
nomadycznych: Atapasków – słyn-
nych Apaczów i Nawahów – oraz lu-
dów mówiących językami numiczny-
mi, w tym m.in. Ute i Pajutów.

Autor kładzie nacisk na opisy 
przemian osadniczych, kultury ma-
terialnej, ale także analizy ikono-
grafii ceramiki i sztuki naskalnej. To 
połączenie badań nad osadnictwem, 
kulturą materialną i sztuką naskalną 
jest unikatową próbą całościowej re-
konstrukcji kultur prekolumbijskich. 
Publikacja dotyka spraw związanych 
z prawodawstwem amerykańskim i 
ochroną dziedzictwa kulturowego, a 
także nowoczesnych metod badaw-
czych, w tym digi-
talizacji zabytków i 
nowoczesnego wy-
stawiennictwa. Do-
tyczy także współ-
pracy archeologów 
i antropologów ze 
współczesnymi spo-
łecznościami tubyl-
czymi, jeśli chodzi o 
badania indiańskiej 
tradycji ustnej, któ-
rej analizy stanowią 

ważną gałąź wiedzy 
do poznania kultur 
prekolumbijskich i 
historycznych tego 
regionu. Publikacja 
ukazała się jednocze-
śnie w USA i Wielkiej 
Brytanii. (wg strony 
internetowej UJ)

Dr Grzegorz J. 
Wolski, (Fot. 12) ad-
iunkt w Katedrze 
Geobotaniki i Eko-

logii Roślin Wydziału Biologii 
i Ochrony Środowiska Uniwersytetu 
Łódzkiego bada florę w południowo-
-wschodniej Australii w ramach sze-
ściotygodniowego stypendium dzie-

kańskiego. Naukowiec skupia się na 
opisie i klasyfikacji (taksonomia) ro-
dzaju mchu Plagiothcium Schimp. (na 
tym terenie znane są tylko trzy gatun-
ki mchu) oraz na badaniach obszarów 
górskich Nowej Południowej Walii, 
współpracując z Australian National 
Herbarium będącym częścią Centre 
for Australian National Biodiversity 
Research. Podczas pobytu badaczo-
wi udało się odkryć trzy nowe tak-
sony mchów z rodzaju Plagiothcium 
Schimp. Okazy czekają na opisanie 
i nazwanie. Badania na terenach gór-
skich południowo – wschodniej Au-
stralii powinny umożliwić opisanie 
różnorodność roślin zasiedlających te 
obszary, i stworzyć pierwszą w histo-
rii Herbarium Universitatis Lodziensis 
kolekcję australijskich roślin, które 
zostaną sprowadzone do Polski.

Bogato ilustrowane posty po-
święcone australijskiej przyrodzie dr 
Grzegorz J. Wolski publikuje na pro-
filu FB Oddziału Łódzkiego Polskiego 
Towarzystwa Botanicznego. Opisuje 
w nich najciekawsze i najbardziej ty-
powe dla Australii rośliny. (wg strony 
internetowej UŁ).

Dr Marta Kopce-
wicz oraz dr Joanna 
Wiśniewska (Fot. 
13) z Zespołu Bio-
logii Regeneracyjnej 
Instytutu Rozrodu 
Zwierząt i Badań 
Żywności PAN zo-
stały wyróżnione 
nagrodą Aegean 
Conference Tra-
inee Travel Award 

podczas 3rd International Conference 
on Tissue Repair, Regeneration, and 
Fibrosis, która odbyła się 10 15 paź-
dziernika 2022 r. w Grecji.

Wspomniana Konferencja jest 
jednym z ważniejszych spotkań na-
ukowców zainteresowanych różnymi 
aspektami naprawy oraz regeneracji 
uszkodzonych tkanek oraz narzą-
dów. Zrozumienie mechanizmów 
molekularnych, leżących u podstawy 
naprawy i regeneracji narządów jest 
kluczem do postępu nowoczesnej me-
dycyny.

Nagrodzone prezentacje bada-
czek Zespołu kierowanego przez 
prof. dr hab. n. med. Barbarę Gaw-

Fot. 12. Dr Grzegorz Wolski

Fot. 13. Dr Marta Kopcewicz i dr Joanna Wiśniew-
ska
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rońską-Kozak: “Sex, individual age 
and transcription factor Foxn1 affect 
the condition of healthy and post in-
jured mice and human skin” (dr Kop-
cewicz i wsp.) oraz “Pig adipose-de-
rived stem cells (pASCs) pre-condi-
tioned with hypoxia. 
Characterization and 
validation for wound 
healing therapy” (dr 
Joanna Wiśniewska 
i wsp.) zostały zre-
alizowane w ramach 
projektów badaw-
czych finansowanych 
ze środków Narodo-
wego Centrum Nauki 
Opus 14 i Sonata 13 
oraz grantu KNOW 
Konsorcjum Nauko-
wego „Zdrowe Zwierzę – Bezpiecz-
na Żywność” i funduszu badań wła-
snych 14/FBW/22. (wg strony inter-
netowej Instytutu Rozrodu Zwierząt i 
Badań Żywności PAN).

W siedzibie Centrum Transferu 
Technologii CITTRU Uniwersytetu 

Jagiellońskiego odbyło się spotka-
nie branżowe „Sztuczna inteligen-
cja w biologii i medycynie (Fot. 14). 
Wydarzenie miało przyczyniać do 
wzmocnionej współpracy pomiędzy 
uczelnią i przemysłem na nowych 

płaszczyznach. W 
trakcie części mery-
torycznej spotkania 
omówiono kwestie 
zastosowania sztucz-
nej inteligencji (AI) 
przez naukowców z 
UJ w dziedzinach, tj. 
mikrobiologia, neu-
rologia, obrazowanie 
medyczne, projekto-
wanie cząsteczek i le-
ków.

W spotkaniu 
uczestniczyły firmy działające w te-
matyce AI. Jakub Musiałek omówił 
rozwiązania AI w medycynie autor-
stwa Pixel Technology. Mateusz Bru-
ski z Comarch Healthcare przedstawił 
zastosowania sztucznej inteligencji 
w medycynie, a Mateusz Kierepka z 

BioMinds Healthcare opisał system 
BioMinds XR – system VR pozwala-
jący niepełnosprawnym na rehabili-
tację w metawersum. Podczas dwóch 
wykładów rzecznik patentowy Adam 
Pawłowski z Kancelarii EUPATENT.
PL opowiedział, jak opatentować pro-
gramy komputerowe wykorzystujące 
rozwiązania sztucznej inteligencji w 
zakresie analizy danych biologicz-
nych i medycznych, a Jan Witowski 
z New York University przedstawił 
temat wdrażania medycznej sztucz-
nej inteligencji z perspektywy USA. 
Opisał też, jak szeroko stosowana jest 
sztuczna inteligencja w amerykań-
skich szpitalach, poruszył temat FDA, 
refundacji oraz scharakteryzował 
największe start-upy diagnostyczne 
działające w obszarze AI. Omawiane 
spotkanie branżowe z bogatą dysku-
sją było szeroko odebrane w formule 
online za pomocą platformy MS Te-
ams (wg inf. na stronie UJ).
Wybór i opracowanie: dr n. przyr. 
Teresa Wesołowska

Fot. 14. Spotkanie w CTT CITRU UJ


